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Съобщава на интересующите се, че записванията на ученичките въ 
училището за настъпващата 1928 1929 учебна година се продължава. 

За редовни ученички отъ IV кл. се приематъ завършили III проги-
мназиаленъ гласъ. Всека новопостжпаща ученичка при записването си 
представя свидетелство за свършенъ курсъ, кръсттелно свидетелство, 
именникъ и писмено съгласие на родителите или настойника си, ако тв 
не придружаватъ ученичката при записването й. Всека ученичка при за-
писванието сиплаща най-малко половината отъ училищната такса. 

Въ училището се изучаватъ подъ ръководството на опитни гимнази
ални учители всички предвидени въ програмата практични и теоритични 
предмети. Училището е признато отъ Министерството на Търговията, Про-
мишленостьта и Труда; то работи подъ неговъ контролъ и покровителство 
вече редъ години и дало професия и препитание на маса свои възпита
ници, пустнало е въ обществото редица добри и полезни гражданки. Тая 
негова продължителна дейность е най-добрата гаранция за добрия редъ 
и образцова и сигурна работа въ него. 

При училището сжществува и тригодишенъ практически професиона-
ленъ курсъ, въ който се приематъ за ученички ония, които не желаятъ 
•или не могатъ да бждагь редовни ученички въ училището. 

Съобщава се на интересующите се госпожици и госпожи, че при у-
чилището сжществува тримесеченъ и шестмесеченъ курсъ по шевъ на 
горни дамски и детски дрехи и белъ отделъ. 

Записванията въ курса ставать въ училището презъ целия месецъ 
Октомврий, а занятията въ курсовете започватъ отъ 15 октомврий. 

Училището се помещава на улица „ П р е с л а в с к а " № 23, срещу 
„Пазаръ Парушъ". 

Отъ управлението. 

Кой е виновния? 
Никой гражданинъ не може 

да подтвърди положението, че 
нашето стопанство е въ шзЯ-
туше състояние.' Всички раз
правяме, всички викаме, всич 
ки обвиняваме, че въ стопан
ството ни безогледно се разпи
лява нашата пара, че парти
зани, декларационни, се, гоятъ 
на гърба на гражданите, на 
кореннитЯ жители, безъ стес
нение, безъ свень, че стопан
ските среди се уклоняватъотъ 
правил пятъ, който интересите 
на гражданитЯ имъ сочатъ и 
нагазватъ въ пжтя на безсмис
лена разточителность, на мъсть, 
на ожесточение, на ненависть, 
на груба партизанщина, на от
вратителна демагогия, на вар
варски закани и заплашвания. 
Е, добре, ако стопанството ни 

. въ ржиетЯ на среди съ плитки 
честолюбия, съ липса на най-
елементарна логика, съ шемет
ни стремежи за лесно обогатя
ване, съ себелюбиви подбуди, 
е обречено на неминуемо про
валяне въ пропасть, то кой е 

•виновния за всичко това? Не 
трЯбва да виждаме сламката въ 
оното на прогивника си, но 
трЯбва да видимъ гредата въ 
собственото ни око. Зашо, соб
ствено, обвиняваме тия стопан
ски среди, които безстеснено и 
безпрепятствено се разполагатъ 
въ нашия домъ? Виновни ли 

еж тЯ, че еж намерили откри
то поле, гдето могатъ да дей-
ствуватъ самоволно, неограни
чено и съ схващания, които 
нЯматъ нишо обшо съ окрж-
жаюшитЯ? — Защо ние, ко
реннитЯ жители, днесъ тъй 
яростно се въоръжаваме про-
тивъ това ненормалко положе
ние на нЯшата, когато ние до 
сега сме згтваряли очитЯ си 
предъ това непоносимо състоя
ние на стопанскитЯ ни работи, 
и даже престжпно сме го тър-
пЯли и сме били равнодушни? 
— Това положение се обясня
ва съ неоспоримия факгь, че 
липсвало е у насъ, кореннитЯ 
жители, съзнание за естестве
ните ни права да управляваме 
нашия домъ, нашето стопан
ство! По логиката на самитЯ 
нЯща, досегашнитЯ и настояши 
стопански среди съ партизан
ски попъпзновения еж пълнили 
и пълнятъ живота на стопан
ството ни и еж подяли и по-
дяждатъ организма му, който 
едвамъ диша. Питаме, има ли 
по-свяшенно, по благородно, по-
велико дЯло отъ това, да се 
сплотимъ всички коренни жи
тели, всички граждани за из 
лЯкуване злото — изтръгване 
тия партизански сжшества отъ 
организма на стопанството ни, 
излЯкуване ранитЯ по единъ 
систематиченъ, последователенъ 

начинъ за да може това сто 
панство да заживЯе новъ жи 
вотъ, тихъ, необезпокояванъ 
отъ разни партизански попъп
зновения — да види свЯтло бж 
даще, като гражданството от-
джхне въ една прояснена атмо
сфера, за подигане на своето 
благосъстояние ? Логиката на 
нЯшата ни подсказва, че ние 
сме виновни, че ние грЯшимъ, 
ако не сме до днесъ господари 
на положението въ нашето сто
панство. Логиката на нЯшата 
ни внушава, че ние, всички 
трЯбва да прегърнемъ съ еди
нодушие похвалната и справед
лива идея, която проповЯдваме, 
и да действуваме по наша соб
ствена логика за постижение 
нашия отдавна лелеянъ идеалъ. 
Ние строго и безщадно оежж-
даме тия наши съграждани — 
коренни жители, които предъ 
тая поразителна логика на нЯ
шата не еж съзнали оше неу 
молимата истина, че престжп 
ление спрямо своя роденъ кжть. 
скрямо своето стопанство вър 
шатъ съ своето оеждително без
различие, бездушие, незаинте-
ресованость, които усилватъ, 
подкрепягь по такъвъ начинъ 
логиката на стопанскитЯ среди 
да управляватъ съ партизан
щина и съ органическа умраза 
къмъ всичко, което може да 
облагоцетелствува кореннитЯ 
жители. Нека разбератъ всички, 
че нащето дЯло е право, на
шето дЯпо е благородно, свято, 
за което водимъ идейна борба 
и нЯма нужда отъ нечисти, 
мръсни средства. ПоследнитЯ 
иматъ мЯсто само при прекар-
вание на себични, котерийни, 
партизански и демагогски цели. 
Общото добро на стопанството 
ни се занемарява при налич
ност ьта на тия средства, които 
изключватъ всЯко добро и бла
готворно последствие за корен
нитЯ жители. И като така, ис
каме ли ние, кореннитЯ жи
тели, да туримъ край на туй 
печално, незавидно състояние 
на нЯшата? Искаме ли ние,, 
кореннитЯ жители, да не бж-
демъ проста дума, предметъ на 
насмЯшка на противницитЯ ни, 
а една действителность, една 
сила, която да се справи съ 
всички препятствия по друма 
на нашия възходъ къмъ оеж-
ществявание на нашия идеалъ? 
Искаме ли ние да видимъ, най* 
после, коренния житель госпо 
дарь на своя домъ, да урежда 
сждбинитЯ му? — Нека пра
ти мъ въ далечно изгнание на
шето некрасиво минало, и по-
гледнемъ смЯло въ нашето бж* 

джще съ сладка надежда и не-
колебима вЯра, че не далече е 
деньтъ за тържеството на на
шия благороденъ идеалъ, стига 
само всички коренни жители. 
безъ разлика на политическа 
принадлежность и народность, 
да се наредятъ подъ чистия, не-
опятнения, свяшенъ стягъ на 
.Варненски коренякъ"! Мигаръ 
не е настжпило времето за ония 
наши съграждани, коренни жи
тели, да се събудятъ отъ оеж-
дителното, престжпно равноду-
шие и се присъединятъ къмъ 
нашитЯ внушителни редове ? 
Питаемъ ние дълбока вЯра, чй 
любовьта къмъ родния кжть, 
къмъ своя родина, ше заговори; 
най послЯ въ тЯхнитЯ сърдца 
и ще се поклонятъ смирение 
и благоговЯйно предъ наши;' 
общъ идеалъ. О, нека съеди-! 
нимъ тогава нашитЯ сърдца и 
станемъ едно тЯло, здраво у 
гранитно, о което да се разби} 
ятъ, както морскитЯ бЯлочелн^ 
талази о твърдия вълноломъ 
всички нечисти, партизански 
попълзновения, себични и де! 
магогски напади на нашити. 
противници, за да достигнем* 
нашия идеалъ за добруване нг 
цЯлото гражданство! ' 

Нека отъ това наше сплоте' 
ние, отъ това наше единоду1 

шие, единение, израстне вели1 

чавия образъ на нашата орга 
низаиия, която ше изтъкне по| 
растналото у насъ съзнание \ 
Нека тоя образъ постави вт 
респектъ всички наши против: 

ници и създаде единъ крупенъ' 
стопански факторъ, освободен^ 
отъ партизанщина и демагогия; 
за благото на цЯлото гражданз 
ство! Нека бждемъ чути и раз1 

брани отъ всички! | 

Д'Р* Н-въ. з 

А. И. Мановъ. > 

III. Вирна презъ 1850 год,; 
(Продължение) '. 

Зимата въ Варна обикновено е су 
рова. Презъ 1649—1850 година / 
беше твърде студена. Петъ деня-\а 

отъ 21 до 25 януарий термометърът^ 
показваше 21 градуса по долу от.. 
нулата по реомира! това бъше един'. 
необикновенъ студъ, който не се :| 
чувствувалъ и отъ най-старитв ж>, 
тели на страната. Температура^ 
презъ зимата обикновено е отъ 1", 
до 15 градуса по Реомира по дол. 
отъ нула, а презъ летото а 24 хЬ 
горе отъ нулата. Снега пада въ изс.1] 
билие, но скоро се топи, обаче п, 
некога, както зимата презъ 1850 -< 
1850 тя е тиха и безъ снегь. ^ 

Улиците на всичките градове в̂  
Турция еж тесни, криви, нерегулг 
рани, калници повечето не еж павг 
рани. За това много не е сигурно р 
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е ходи по твхъ презъ зимата; чо- I 
вкъ рискува да не влезе въ кальта 
0 колене. 

Климатътъ е много здравословенъ 
одата за пиение е превъзходна. Тя 
ече въ изобилие отъ чешмите, ко-
1то еж въ изобилие въ турските, 
ръцките и арменските участъци. 
"урскигв участъци еж едничките, 
юито еж нездравословни, понеже 
:ж изложени на миризми произхо-
1ящи отъ мучурлици, или отъ вода-
а, която наричатъ Оегзе,*) и която 
:е влива въ близката река Девня. ' 

Съ изключение на епидемическата 
реска и некои случаи на пневмония 
1 плевритъ, може да се каже, че въ 
Зарна презъ зимата малко еж бо-
шетите. 

Смъртоносната холера ПОСЕТИ гра-
\а презъ 1848 година, обаче числото 
1а болните беше много ограничено 
\ следователно, смъртните случаи 
5еха много ограничени. 

Варненецътъ достига до една доста 
«преднала възрасть, ако и да той 
ге познава правилата на хигиената 
1 храната му не е толкова хигиени
т е . Той изобщо презъ зимата се 
срани съ пастурма, т. е. съ сушено 
-щ слънце солено волско или бивол-
:ко месо, така сжщо и суджуци при
готвени отъ сжщрто месо, приго
твено зеле въ избата и бобъ. Овче 
*ли агнешко месо яде само въ не-
целннте и празднични дни. 

Пастурмата и суджуците се при-
готовляватъ къмъ края на месецъ 
Септемврий. Въ това време велзко 
семейство, споредъ старъ обичай, 
ще заколи предъ вратата на кжщата 
си, или въ двора най старите отъ би
волите си, които презъ целата го
дина снабдяваше семейството съ 
млеко въ изобилие,което приготовля
ваше яуртъ (кисело млеко). Киселото 
млеко, приготвено отъ това млеко 
стои по качество по горе отъ онова, 
което се приготовлява отъ овче мле
ко. Бедните продавать млекото на 
чужденците, както и яйцата на сво
ите кокошки. 

(Следва) 
*) Вероятно дере (рекичка). 

Архим. Иннокентий. 

вСопмедоитЪ книги 
на Варненската българска община. 

(1868-1876 год.). (12) 
Копиета на писмата стр. 297 до 

311 не съдържатъ нещо важно и 
сжществено. 

На стр. 312 е поместено копие 
отъ писмото съ дата 17. IV. 1869 г. 
до г-да Вълчана, Танасаки, Флори, 
Курти и всички комшии въ Манка-
лия по въпроса за постройка на 
българска църква. Писмото привеж
даме изцело. 

„Г-нъ Юрданъ Мюфетишъ, като 
дойде тука, ся представи предь об
щината и ньх доказа желан.ето Ви 
че, сте желаели да си направм-тв 
еднж новж цьрквж на вехтото месго 
и едно училище. За туй направихмм 
съборъ и ся разговорихмм, като ос-
танахмн съгласни, огвдь въскрьсе-
н.е да дойде нарочно за туй Негово 
Високопреподоб1е Отецъ Архиман-
дритъ Панаретъ, та като дойде ще 
ся разговорите и той ще ви даде 
поводь какъ да последватм. Про
чее имжйте добринжтж да почакате 
до идвашето му". 

Колиетата на писмата отъ стр. 313 
до 321 не съдържатъ нещо важно 
и сжществено. 

На стр. 322 — 3.23 е поместено 
копие отъ писмото съ дата 19. V. 
1869 г. до членовете на Българската 
община въ Провадия, въ което се 
третира въпроса относително по-
мощьта отпустната съ царско ираде 
за тукашната община, като отъ тая 
помощь се отпуща по единъ грошъ 
на венчило за Провадийската. Пис
мото е почти идентично съ онова до 
Пазарджишката община поместено 
на стр. 269 — 272 относително по-
мощьта, което по-рано приведохме. 

Тукъ привеждаме само последните 
пасажи отъ писмото, понеже се го
вори за едно ново рйзпореждание 
на правителството, което е съобщено 

и на другите общини. Ето тоя па-
сажъ: 

I иПо заповедь царска, ни ся съоб
щи чрезъ тукашннй Мютесарифинъ, 
какво отъ днеска на татъкъ строго 
се запретява ходешето изъ сяка 
Епархия да събиратъ милостивия, 
било за нова цьрква, било за ново 
училище. Ако би ся условилъ та-
кжвъ, макаръ и да си има тескерето 
пжтно, требва да го уловите и вър-
нитв на местото му, които би пре-
стжпилъ тази заповедь ще ся на
кажи по царскнй законъ". 

Колиетата на писмата отъ стр. 324 
до 328 не съдържатъ нещо важно 
и сжществено. 

Копието отъ писмото на стр. 329 
до 332 е повторение на писмото на 
стр. 322—323 до същата община, 
съ едно изменение относително по-
мощьта, която отъ единъ грошъ на 
венчило се увеличава съ още поло-
винъ грошъ, за което по горе се 
говори. 

Колиетата на писмата отъ стр. 333 
до 340 не съдгржатъ нещо важно 
и сжществено. 

На стр. 341 -342 е поместено ко
пие отъ писмото съ дата 25. VI. 1869 
год. до Общинския Председатель въ 
Русчукъ за даване съдействие на 
свещ. Константна, който отива въ 
казания градъ по делото за монас-
тиря св Константинъ, което писмо 
привеждаме изцело. 

.Преди нвколко дена замина отъ 
тука за градъ-тъ Ви Негово Препо-
доб.е попъ Констандинъ, комуто трж-
гновашето станж внезапно, та немо-
жахми да го снабдимъ съ прьлич-
ното препоручително посму. Той дой
де въ гръдъ-тъ Ви за да прави да-
в1я за трудъ-тъ си и иждивените си 
парь! врьхъ направата на грьцкмй 
монастирь Свят. Констандина. Речен-
нь1й може да Вь1 е разказалъ по
дробно, за сичкм-тв случки и преч
ки колкото посрещнж тука предь 
Правителството отъ страна на тукаш-
нжтж грьцкж общинж. Заради това 
Вм молимъ да му спомогнигв всеки 
случай та да си намери правото. 
Той е добръ и честенъ человекъ, 
ако си намери правото, ще Стане 
пречинж да се съсипи тжзи грьцкж 
пасмина, коятог колкото работа до 
сега е врьшила сички-тв еж злоу-
потребително станали, адски едни 
следь други излазятъ на яве. 

Молимъ, пр1емнете го за живение 
въ единж отъ стаите на Митропо-
л1ята, догдето си сврьши работата, 
то ще бжде за честь на народность-
та ни отъ една странж и отъ другж 
за честь на.духовенството Ни". 

«Уверени, че, неще ти ни презря 
молбата бързамн да ви предвари
телно благодаримъ". 

(Следва.) 

6Сомфе§з©&щията 
на Съюза но градовете 

(Неколко думи). 

Състоя се тая конференция въ 
града ни на 26, 27 и 28 евгустъ т. г. 
и се четоха реферати, отъ които 
единия бе: основнитл идеи за единъ 
ноп законъ за градскитгь общини, ко
ито — идеи — еж: автономность, 
държавность, права, творчество, и 
идеята по избирането на кмета. Ре-
ферентътъ разви темата си еп соп-
па.ззате <ле сацзе и ние крайно му 
благодаримъ за дадените осветле
ния. Ние требва да имаме два за
кона за градските общини, както 
имаме: единия за гр. София, а дру
гия — за останалите градове. Фран
ция само има особенъ законъ за 
Парижската община. Въ Германия 
и Англия всички градове, безъ из
ключение, се подчиняватъ на общия 
законъ. Тая особеность се налага 
вследствие обширностьта на града, 
седалището на правителството и пр. 
Парижъ има особенъ законъ още 
отъ 1880 г. Даже въ 1540 г. е било 
казано: „Рапз п'ез1: раз ипе у.11е, 
с'ез1. ип топс-е. . . Рапз ез!: ишяие 
еп Ргапсе"! — 51д1зтопс1 — Ьаск^х 
въ рапорта си до парижеки общ. 
съветъ, отъ 12 юлий, 1880 г. като е 
искалъ реформи, е казалъ: „Рапз пе 

реих раз пе раз ЗУОЙ ип гед!те зре-
оа1. Се* гед.те зрес.а! ез* песеззане 
еп С1'аи1гез 1егтез, 1е с-гоИ соттип 
ез! .троззЙИе!'' — София въ Бълга
рия, за насъ, е Парижъ, и заема 
сжщото положение и не може да се 
приложи къмъ нея общия законъ 
за градските общини, а требва да 
има особенъ законъ, както има. 
Нашия общъ законъ за градските 
общини, действующия, е много не-
пъленъ и неотговаря на съвремен
ните изисквания. Относно въпроса 
за самоуправлението на общините -
тоя въпросъ отдавна е дискугиранъ. 
Много е писано. Има много автори 
по административното право, които 
възстааатъ противъ давание само
управление п ъ л н о на общините. 
Вагте.ету (Тгайе е1етепга.ге с1е 
ейой ас!т.п151гаиг, 2-е еа\ р. 206 — 
207) казва: „1_ез Гои1ез пе репзеп); 
раз е1 пе зеп1еи1 раз сотте 1ез т -
аШиз. Оп а уи с1ез Ьи1ез ад1г ауес 
сгиаи!е, ауес гегосНе, (.ои1 еп п'е1ап1 
сотрозз еез цие а'поттез с1е са-
гас!еге пцтаю е4 с!оих. Ооппег а 
сейе гои.е с!ез спегз, гесоппайге а 
еез спеГз с1ез ХЙОЙЗ, 1еиг ассогс1ег с!ез 
роиуонз оррозаЬ1ез ай роиуой сеп-
1га1ез, с'ез1: ргерагег 1а диегге с.уПе, 
с'ез.1 сюппег с!ез огдапез а 1а геЬеШоп, 
с'ез* сопзйшег 1е доиуегпетеп* ге-
уоюпоппане'', т. е. не требва да се 
дава самоуправление пълно на об
щината, защото може да се попадне 
на лица, които съставляватъ общи
ната, съ крайни идеи на отрицание
то, а това ще бжде държава въ дър
жава. Явява се тука и въпроса за 
избиранието на кметъ. НБКОИ ОТЪ 
г-да кметовете се изказаха, че кме-
тътъ да се избира направо отъ граж
даните избиратели. Тая идея е опасна, 
защото може да попаднемъ на кметъ, 
който да приготви бунгъ, вграждан-
ска война, поради своите схващания 
за държава и община. Много осно
вателно г-нъ Каназирски, бургаски 
кметъ, интелегентенъ, уважаванъ отъ 
всички свои съграждани, деятеленъ, 
съобразителенъ въ дейностьта си, е 
подчерталъ, че тая идея е «новатор
ство", т. е. отива къмъ комунизма. 
Кметътъ, споредъ истински демокра
тични схващания и принципи, требва 
да се избира отъ общ. съветници, 
до тогава, до когато той изпълнява 
решенията на съвета, не свревол-
ничи, не диктаторствува, не злепос
тавя съ партизанщина интересите на 
общината. Да, единъ трезвъ гласъ — 
г. Стойчевъ — Ловечъ — се обади: 
„да се намали партийния елементъ 
въ общинските управления." Треб
ваше всички приежтетвующи кметове 
да изкажатъ подобна мисъль за да 
може новия законъ да съдържа из
вестни положения. Плевенския кметъ 
Вълчевъ каза: «Кметътъ требва да 
се избира отъ съвета. Причината за 
лошото поставяние кмета въ некои 
общини не е закона, а лнчнитл не
гови морални, и интелектуални каче
ства". Ето една права мисъль, на 
която ние ржкоплескаме. Нашия 
кметъ г. Н. Поповъ се е изказалъ, 
че кметътъ требва да се избере отъ 
ограничено число, т. е. отъ общ. 
съветници. Прерогативите на кмета 
требва да бждатъ широки, да бжде 
несменяемъ за 5 — 6 год. Въ дей-
егвителность, г. Н. Поповъ има право 
да изказва подобни пожелания, за
щото му се иска изпълнението на 
тия пожелания предъ видъ склон-
ностьта му и за въ бждаще при но
вия законъ, ако се приеме, да се 
бира за кметъ. Може-би ние гре-
шимъ въ нашето заключение. 

Ние изказваме скромно мнение, 
че общината да се занимае съ сто
пански, икономически въпроси, да 
се занимае съ. благоустройство, а не 
съ партизанщина. Много похвална и 
съвременна е идеята на Д-вото .Вар
ненски коренякъ", което ратува за 
освобождение на общината отъ пар
тизанското иго. Ние сме привърже-
никъ на тая високо-благородна идея 
желаемъ по-скорошното й оежще-
стявание. 

Дим., Иванопъ. 

Гпечатща „Просвещение"—Варна! 
& Поржчка N9 399 , | 

Дрхим. Иннокентий. 

Архимаядритъ Панаротъ Хидсндарски1). 
Въ копирните книги на Българ

ската община презъ 1868 — 69 год., 
които печатаме въ колоните на вест
ника, често се среща името на Ар
химандрита Панарета. Той е стоялъ 
во главе на общината въ духовно 
отношение, (глед. »В. К." бр. 9 отъ 
1927 г.). Въ архивата на дружест
вото не намерихме никакви данни 
за биографията му. Като е носилъ 
титула „Хилендарски", предполагах
ме, че е билъ братъ на Хилендар-
ския мънастиръ, както това изне
сохме въ цитирания брой на вест
ника и, затова, завързахме офици
ална преписка съ Зографския мъна
стиръ, който да събере исканите ни 
сведения отъ Хилендарския. Не се 
отнесохме за тия сведения до пос
ледния, по понятни причини. Игу-
менътъ на Зографския мънастиръ 
Н. В. Преп. Архим. Теодоримъ, следъ 
направените справки въ двата по
менати мънастира ни отговори, че 
подобно лице въ кондиките на мъна-
стирите не сжществува. 

При подреждане старите архиви, 
следъ разменените преписки съ Зо
графския мънастиръ, срещаме една 
бележка отъ покойния Херминъ 
Шкорпилъ, какво Архим. Панаретъ 
билъ баща на Стефанъ Панаретовъ, 
дългогодишенъ професоръ въ Ро-
бертъ;колежъ и бившъ пълномо-
щенъ министъръ на Царското пра
вителство предъ С. Американските 
Съединени Щати. За да узнаемъ 
местожителството му, отнесохме се 
Г-на Д. Фурнаджиевъ, евангелски 
пастирь въ София, който има добри
ната да ни даде адреса на г-на Па-
наретова. Следъ получаването му, 
отнесохме се официално до послед
ния, който има любезностьта да ни 
даде кратки биографични сведения 
за покойния си баща, Архим. Пана
рета. 

Последниятъ е роденъ въ гр. Сли-
венъ, но презъ коя година не се 
знае. Баща му се именувалъ Кутю 
и билъ свещеникъ въ гр. Сливенъ. 
Майка му се именувала Зарафина. 
Парашкева (тъй е било мирското 
име на Архим. Панарета), следъ като 
завършилъ първоначалното си обра
зование въ родния си градъ, вече 
юноша 17—18 годишенъ, по настоя
ването на Сливенските чорбаджии, 
заминалъ да следва образованието 
си въ Цариградъ. Тукъ той постж-
палъ въ Куру-чешменското гръцко 
училище, въ което еж следвали и 
други видни българи. Презъ това 
време въ училището еживеялъ по
койния Илариона Макариополски, на 
когото младиятъ юноша ученикъ е 
прислужвалъ и се ползувалъ съ не
говата издръжка. Но, за големо съ
жаление, не е можалъ да завърши 
образованието си, защото благоде-
тельтъ му Иларионъ Макариополски, 
наедно съ Архим Неофита Бозве-
лията, по настояването на Патриар
шията, били изпратени, въ 1845 г., 
на заточение въ Св. Гора. 

Следъ като напусналъ училището, 
по всека вероятность, завърналъ се 
въ родния си градъ. Дали тукъ е 
учителствувалъ или не, не се знае, 
но известно е, чето й е учителствувалъ 
въ гр. Османъ Пазаръ и гр. Балчикъ, 
гдето е турилъ основа на българ
ските училища. Той е и инициато-
рътъ за съграждане на български 
храмъ въ последния градъ, За цельта, 
съ други видни български граждани, 
българи, ходилъ въ Цариградъ за 
да издействува Султански ферманъ 
за съграждането на храма. Отъ Бал
чикъ се завърналъ пакъ въ родния 
си градъ, гдето се оженилъ. 

Презъ 1853 година, десетина дни 
следъ рождението на г-на Стефана 
Панаретовъ, той овдовялъ. По на
стояването на сливенски граждани 
той приелъ духовно здание. Станалъ 
енорийски свещеникъ при храма 
„Св. Николай" въ махалата „Клуц-
хоръVРжкоположенъ билъ въгр. 
Одринъ отъ тамошния гръцки ми-
трополитъ. Длъжностьта енорийски 
свещеникъ е изпълнявалъ до 1801 г., 
когато Иларионъ Макариополски го 
повикалъ въ Цариградъ за чредникъ 
на тамошната Българска църква. По 



Бр. 6 ,; Варненски Коренят." Стр. 3. 
всека вероятность, Макариополски | 
го е ввелъ въ архимандритско до
стойнство, като го преименувалъ отъ 
Парашкева на Панаретъ. Той заелъ 
новата длъжность неколко недели 
преди Иларионъ Макариополски и 
Авксентий Велешки да бждптъ зато
чени (29 априлъ 1861 г.). Ярхиман, 
Панаретъ е билъ свидетелъ на раз
вилите се събития по църковния ни 
въпросъ. Той е стоялъ въ Цариградъ 
до 1868 год., когато Иларионъ Ма
кариополски, следъ завръщането отъ 
заточение, по настояването на Вар
ненската; българска община, която е 
искала да има щото во главе на 
общината да стои едно духовно лице 
съ по-големъ чинъ, го е изпратилъ 
ръ Варна. Каква е била неговата 
църковно-общественна дейность въ 
Варненския окржгъ, това се ясно 
вижда отъ копирните книги на об 
.шината, които печатаме. Той е пре-
стоялъ въ гр. Варна до м. ноемврий 
на 1869 год., следъ което заминалъ 
за гр. Силистра, като архиерейски 
наместникъ, гдето и се поминалъ; 

презъ 1878 година. 
Покойниятъ Архимандритъ Пана

ретъ и да е носилъ титула .Хилен-
дарски", даденъ му отъ Иларионъ 
Макариополски, никога не е билъ 
въ Св. Гора, следователно изправя
ме грешката „че той е билъ братъ 
на Хилендарския мънастиръ", греш
ка, която ни е заблудилъ титула да 
мислимъ така („В. К." бр. 9). 

Тия еж -кратките биографически 
сведения за покойния Архим. Пана-
рета. Ако впоследствие се сдобиемъ 
съ нови, ще направимъ допълнение 
къмъ сегашните. 

]) Материали за историята на гр. Варна. 

. По благоустройството на града 
Известно е, че по чл. 7 отъ За

кона за Благоустройството, никой не 
може да строи въ градовете, ако 
нематъ утвърдени регулационни пла
нове. Съгласно чл. 5 отъ с. з. регу
лирането и нивелирането на градо-
легв се извършватъ споредъ утвър-
вени съгласно съ настоящия законъ 
проекти. Съгласно чл. чл. 9 и 10 отъ 
с. з. нивелационните и регулационни 
проекти се обявяватъ отъ общ. упр. 
на жителите срещу разписка или под-
писъ въ единъ разписенъ лист», на 
преко заинтересованите стопани и 
въ единъ месецъ се даватъ възра
жения. Следователно, има първона
чално проучване и съгласно чл. 11 
— окончателно. Съгласно чл. чл. 12, 
13, 14 и 15 на с. з. се удобряватъ и 
утвърждават ь отъ надлежните вла
сти. Регулациония планъ на града е 
узаконен»; но нивелационния планъ и 
до днесъ не е узаконет, защото 
нгьма нивелационенъ планъ, това 
положително твърдамъ, и всичко, ко
ето се върши отъ общ. техническа 
власть, е противозаконно, защото 
„съ барабанъ" не се изпълняватъ 
Наредбите на горецитираните чле
нове отъ закона, които еж много 
ясни и положителни, и не търпятъ 
никакво тълкувание, Нивелацията, 
напр., която се дава на ул. „Гургу-
лятъ" сега, е по схващание на общ. 
техническа власть. Миналата година 
се строиха нови здания по тая улица 
и даде се нивелация. Сега се дава 

"друга, която е тъкмо обратното. Това 
доказва, че нивелация нема узако
нена. Това се отнася и до другте 
улици на града. Откривание на нови 
улици, чисто общински пжтища къмъ 
кариери, изъ лозята, става пакъ по 
наредбите на горецитираните чле
нове. Изучванията еж проекти, ко-

' ито требва да минатъ по известна 
процедура, посочена въ закона. Про
ектите не могатъ да се приложатъ, 
до дето не се утвърдятъ. Приложе
нието е беззаконие. Тия бележки пра-
вимъ за да знае гражданството, че 
техническата власть не се съобра
зява съ закона, а действува по свои

т е разбирания, 
Ще се повърнемъ по тоя въпросъ 

съ отделна статия. Обръщаме вни
манието на общ. съветъ, който да 
се позаинтересува отъ тоя въпросъ, 
който вълнува общественото мнение 
и дава разни тълкувания, и който 

.да види лично изпълнени ли еж за
конните наредби. Б. 

Д-ръ Д. Гиневъ. 

Училищни задачи н неджзн. 
Историята на учебното дело на 

културните народи посочва много и 
много случаи, гдето училището е из
падало аъ конфликти съ духа на 
времето, гдето едностранчивото схва
щане целите и задачитв на учили
щето е довеждало до катастрофални 
последици за живота на обществото. 
Всеко време, всека епоха има сво
ите действителни нужди и въобра
жаеми и преходни изисквания. Учи
лището, което подготвя бждащето 
на нацията и на човечеството требва 
добре да преценява действителните, 
реалните нужди на настоящето и на 
близкото бждаще и върху даните на 
тези реални нужди да формулира 
своите цели и да подбере подхо
дяща учебна материя и средства за 
постигане на своите задачи. При 
това не требва да се забравя, че 
въ случая на редъ съ социалните 
изучвания иматъ думата и педаго-
гичните познания и психологичните 
особености на днешния ученикъ и 
съвременото общество. Значи, со
циолози, педагози, психолози и 
общественици наравно требва да 
решатъ трудната задача за разясне
ние големите училищни проблеми. 
Конкретно общата задача на учили
щето може да се изрази въ след-
нята формула: Запазване и развитие 
на умствените, моралните и физи
чески сили на нацията и техното 
развитие. Отъ тая обща цель се 
отлъчвать по близки и по далечни 
подцели, по съществени и по мало
важни съподчинени задачи, между 
които требва да има една органи
ческа връзка, една хармония съ 
огледъ на общата цель. 

Общоевропейската война съ сво
ите последици раздруса целостно 
живота на народите. Стопанските, 
моралните и политическите схваща
ния се подвъргнаха на изпитание; 
науката, техниката и индустрията на
правиха нови грамадни завоевания, 
а международните и общочовешки 
отношения се движатъ въ една не-
опредвленость, привидно насочени 
къмъ миръ и разбирателство, а въ 
сжщность обладани отъ недоверие и 
настървеность. Грохота на голямата 
война и неправдите на мирните до
говори отеквать още живо въ про
сторите на вселената и страхътъ отъ 
нови раздрусвания още жив-ве въ 
душата на човечеството, а стена-
нията и риданията на страдалите по 
бойните полета, пренесени въ редо
вете на техните близки и мизерству-
ващите големи народни маси, из-
мжчватъ болната народна душа. 
Всредъ това общо нерадостно със
тояние на духовете ВСЕКИ народъ е 
загриженъ за своето съществуване 
и за своето бждаще. Моралното па
дение и стопанската немощъ бушу-
ватъ и търсятъ своето изцеление 
чрезъ възпитанието и училището. Въ 
последното науката, техниката и инду
стрията търсятъ совите дейни и пре
дани работници, а държавата честни 
предани и дейни служители и граж
дани. Задачите на днешното наше 
училище, при тая констатация се 
свеждатъ къмъ научно, морално, на
ционално, и стопанско закрепване и 
пресъздаване чрезъ училището и 
обществените институти и порядки. 
Делътъ на училището въ това обно-
вително дело не е малъкъ. Който 
твърди, че задачите на училището 
се изчерпватъ съ обучението и пре1 

подаваната чрезъ него научна ма
терия, той има твърдъ ограниченъ 
погледъ върху обществено училищ
ните въпроси. Германския железенъ 
канцлеръ каза следъ Седанската по
беда: „Германскиятъ учитель спечели 
тая победа". Ние можемъ смело да 
кажемъ, че чисто народническия 
духъ на нашия учитель въ послед
ните 3—4 десетилетия примесенъ съ 
пламения партиотизъмъ на Левски, 
Ботевъ и други народни великани, 
насаждани чрезъ училището спасиха 
отечеството ни отъ неприятелски на-
шедствия. Такъвъ патриотизъмъ тре
бва да насажда и днешното учи
лище. То требва да съдействува и 
за моралното и стопанско заздравя
ване и за умственото издигане и ди
сциплиниране на нацията. 

Въ на чертаните големи рамки 
требва да се движи училищно про
светната реформена дейность на 
вишата училищна власть, както и 
тая на отделните общини и учили
щни настоятелства. Въ тези рамки 
ще се движимъ и ние въ настоящия 
обзоръ върху училищните задачи, 
при което ще разгледаме главно по 
ложението въ Варненската училищна 
община. Опита, който направихме за 
изнасяне на тая тема чрезъ „Варнен
ски общински вестникъ" не ни задо
воли, понеже тамъ ни се налагатъ 
ограничения, които не съ въ инте
реса на целостното и обективно 
третиране на такъвъ единъ жизненъ 
за града ни въпросъ. Изложението 
си ще почнемъ съ училищните фа
ктори. 

Факторите, които редятъ и напра-
вляватъ училищата въ града съ: 
училищното настоятелство, учите-
льтъ, директори и главни учители и 
инспекторите. Като факторъ, макарь 
и съ ограниченъ кржгъ на дейность, 
се явяватъ и родителско-учителските 
комитети. Ролята на тия фактори въ 
миналото и настоящето ще разгле
даме на първо место, защото щомъ 
главата е здрава и ръководството 
е здраво. Рибата се умирисва отъ 
главата., 

Училищно настоятелство. 
Училищното настоятелство до пре

ди петнадесетъ години беше изборно 
съ почетна длъжность. Избраниците 
на народа еж поемали грижата за 
училищата безвъзмездно. Днесъ учи
лищното настоятелство въ Варна е 
цЬло учреждение съ единъ бюджетъ 
отъ 9г—10 милиона лева, съ плащани 
и хонорувани длъжности. Като така, 
то е станало една доста примамлива 
врата за мнозина, които нито еж ги 
занимавали градските училищни ра
боти, нито като настоятели ги зани-
маватъ. Правилника за църковни на
стоятели изисква отъ кандидата за 
такъвъ да е набоженъ християнинъ 
и да се интересува отъ църквата и 
да я посещава. Много симпатично 
постановление! Такива постановле
ния закона за народното провсеще-
нйе не съдържа. Като доходно место 
то стана лакома примамка за пар
тиите. И затуй днесъ въ неговия със-
тавъ влизатъ лекари, адвокати, тър
говци само не учители. Такъвъ е се-
гашниятъ редъ на нещата, който 
поставя на ржководните настоятел-
ски места лица, които съ години не 
еж посетили нито едно училище. 

Варненското трезво гражданство 
требва добре да се замисли върху 
печалната наша училищна действи-
телность. Ако милее за доброто на 
училището, за доброто на своите 
деца, требва да тури край на тая 
безпжтница, да тури край на парти-
занствуването съ училищните инте
реси на града. Но ще кажатъ тези, 
на които това не понася: „Да, но, 
ако настоятелството не изхожда отъ 
партията, то общината не ще му 
дава пълното си съдействие и него
вите функции ще се спъватъ". Това 
не може да плаши съзнателното гра
жданство. Неговите избранници съз
навайки високата отговорность за 
поетата отъ техъ настоятелска длъж
ность . ще се явяватъ всеки шесть 
месеца съ отчетъ предъ граждан
ството, за да го осветлятъ по вър
вежа на училищните работи и ме-
•роприятия (сегашните настоятели не 
правятъ това никога). Нека тогава 
общинската власть се опита да спъ
ва просветно-прогресивната работа 
на такова избрано и звано училищно 
настоятелство. Общинската власть 
само ще се компрометира съ по
добни противодействия и ще си на
влече единъ заслуженъ бламъ. 

Бждащето на Варненските учили
ща е обусловено значително отъ 
едно училищно настоятелство отъ 
лица сведущи по училищните въ
проси и съ амбиция и достатъчно 
свободно време да поведатъ една 
самостойна училищна политика и по
лезна за града дейность. Тукъ е ме
сто да изтъкнемъ некои големи гре
хове на училищните настоятелства. 
Днесъ Варненските училища еж ли
шени отъ приходи и землени имоти, 

| за да може да подобрятъ своите 
финансии и да може да се създадатъ 

училищни градини, тъй необходими 
за нуждите на обучението, както и 
павилиони за обучение на открито 
съ потребните паркове и други при
способления за модерно обучение. 
Когато по Закона за Нар. Просв. 
села и градове се сдобиха въ пос
ледните. 3—4 десетилетия съ земи, 
гори и ливади, овощни и други до
ходни градини, Варненските училища 
не притежаватъ нито педа земя, ни
то едно свободно место даже за 
едно уредено игрище, отъ каквото 
се чувствува голема нужда. А, ако 
погледнете училищните дворове, ще 
Ви направи тжжно впечатление тех
ния пустиненъ изгледъ. Некои отъ 
техъ, макаръ и доста обширни, еж 
лишени отъ растителность за показъ 
и наблюдение при обучението и за 
естетично възпитание, за което се си-
пятъ безброй хубави слова. 
• Най тежкиятъ грехъ на партий
ните училищни настоятелства е билъ 
въ миналото и сега лошата тЬхна 
практика за подбора на учителския 
персоналъ. Роднинските и др. връз
ки еж играли и играятъ и днесъ най 
важна роль при нови назначения, 
съкращения и уволнения. И днесъ, 
когато наплива на свършили учител
ски институти и университеть канди
дати за прогимназиите въ града < 
тъй големъ, въ последните се дър 
жатъ учителки и учители съ средне 
(шестокласно) образование съ навър 
шили 37, 33, 28, 23, 21 изслужен! 
години, отъ които учителки и учи 
тели едни съ добро материално със 
тояние, други съ слаба подготовка 
слабо здраве и работа. Некои оп 
техъ даже уволнявани веднажъ, п. 
слаба работа и др. причини отъ Вар 
ненските училища, еж днесъ пак1 
въ техъ. Има и такива въ преклон, 
възрасть съ 8—10 години учител 
ство и добро материално състояни 
да се държатъ за да си увеличават1 

доходите. Какъ и защо се търп" 
този персоналъ въ прогимназиите : 
първоначалните училища ще се пс, 
върнемъ, ако ни се наложи, като н. 
ще се стесняваме да посочимъ именг 

Въ Варненските училища прав1 

силно впечатление феминизиранет! 
на учителския персоналъ, което осе; 
бено за прогимназиите (на 1 про̂  
съ 3 учители има 18 училелки) е вр< 
дно. Правилното съотношение, коет1: 
настоятелството не е спазвало пр* 
назначаване учители се вижда и схвй 
ща много добре отъ гражданството 
което изпитва чрезъ своите деца ; 
лошите последици отъ тая грешл 
на настоятелството. 

Въ иднитв статии ще разгледай 
следните теми: > 

1. Учительтъ като факторъ въ[, 
вънъ отъ Варненското училище. •) 
. 2. Ролята на директори, главни у 
чители и инспектори въ ВаренскиТ] 
ичилища. \ 

3. Обучение и възпитание на Ва|С 
ненските училища—криви насоки^ 
рекламни реформи. ^ 

4. Обзавеждане и стопанисване 11 
улилищата. т 

5. Пропустнати мероприятия и р! 
форми. : 

6. Родителско учителски сдружц 
ния и Родителски съюзи. ^ 
: (следва); 

I 

• ^ , т 
Умоляватъ се г. г. членов-

те на Д-во „Варненски Корг 
някъ", да побързатъ да внк 
сятъ членските си вноски. Та 
ва се налага, ако искатъ д 
бждатъ редовни членове.- * 

Р е д а к ц и я т а умолява всички I 
ния абонати, които еж промени^ 
досегашните си квартири, да се Г 
вятъ въ канцеларията на К. П. V: 
Д-во .Варненски Коренякъ" на р 
„6 Септемврий" и „Харчева* — ъга I 
№ 1 — и зарегистрира точно нов 
си адресъ, защото много отъ послч| 
НИТБ два броя на вестника еж вт: 
върнати и съ обичайната на по 
раздавачи бележка: „непознат*.-Ц 
това ще се избегнатъ разноски, тр 
дности и неприятности. Ц 

Нека управлението на Т. П. Оп* 
ция отъ своя страна се потруди I 
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мени въ дългъ и внуши на подвед. 
ющ. раздавачи, че всеко небрежно 
зтнасяне къмъ служебните обязано-
:ти е пагубно действие за главния 
1вигателенъ лость на обществения 
*еханизъмъ, каквито еж кореспон-
т.енцията, търговските и просветните 
»ръзки на единъ културенъ и тър-
овски ценгьръ, какъвто е нашия 
радъ. 

З а с в е д е н и е на Св. Митро
полия* Отъ дадените обяснения на 
:вещеника Юрданъ Светославовъ, 
зтносно писаното ни антрефиле въ 
«иналия брой, не сме доволни, тъй 
<ато свещеника беше предупреденъ 
згъ вечерьта, че погребението по 
«вестни причини, требваше да бъде 
тепременно въ-10 часа, та, ако той 
ю неизвестни намъ причини, не мо-
«еше да дойде на определеното 
зреме, то требваше да предупреди 
:воевременно за да се взематъ мерки. 
г!е е верно, че е поискано отъ близ
ките на покойницата извинение, нито 
тъкъ еж упрекнали редакцията, сле
дователно, ние държимъ на нере-
цовностьта и настояваме да се наз-
«чи въ тази енория въ която има 
гри църкви, още единъ свещеникъ 
за да не се случватъ подобни не
приятности. 

За ХпЪба. Представителя на В. 
К. Пр. Ик. Д-во „Варн. Коренякъ" 
г. Пантелей Парасковъ, въ .заседа
нието на общинския съветъ на 14 
Августъ т. г., своевременно е подиг-
налъ въпроса за използуване поло
жението относно цените на житото 
и да вземе мерки общината, щото 
презъ зимата да не ядатъ гражда
ните хлеба скжпо и прескжпо. 

Цените на житото презъ това вре
ме бе 450—5л. , а днесъ е 7 л. и 
постепенно ще се качи цената. 

Кметьтъ оповорилъ, че ще изучи 
въпросътъ. Ние мислимъ, че той 
требва да следи всичко: цените на 
продуктите, на житото и пр. и спо-
редъ ТБХЪ, по негова инициатива, 
ца се взематъ съответни положения, 
съ съгласието на общ. съветъ. Това 
з една отъ длъжностите на кмета, 
а „проучвание на въпроса" е едно 
отлагание на разрешението му. 

Най-СОТНв се вдигна фабриката 
за зловоние около общината, и то 
следъ многократни натжквания и ле-
говния сезонъ. Налага се да се по-
Ьроятъ тукъ тамъ писуари за граж
даните. Има канали, има вода, и 
гаесно може да се изпълни тая мерка. 
Магическия жезълъ нема ли да се 
.авърти? — Ето никнаха писуари. 
Блазе на гражданите! Кжде ще на-
тврятъ тв подобни творци? 

ЛЬтовната си политика стопан
ките среди приложиха, Сега ще 
ючне друга политика. Купиха се 
<жщя, мъста и лозя. Тия имоти треб-
1а да излезатъ на лице, за да и-
1атъ стойность и предприеме Се у-
>егулирание на надлежните улици, 
1 всичко това става магически. Ку-
1ува се лозе край морски брегъ, и 
ребва това лозе да излезе, колкото 
> възможно, на лице къмъ брега. 
1очва се урегулирвание на край-
>режна четириметрова алея; Купува 
:е лозе до „Св. Константинъ", шр-
:ето е тесно, требва да се разшири. 
1очва се разширявание. Тамъ иматъ 
фуги големановци имоти. Требва 
1а се задоволягь и те. Това се казва 
:топанска-благоустройствена поли-
ика. Питаме ние, гражданите, зна-
1тъ ли това, или си затварятъ очитв, 
а да вършатъ всичко тия стопан-
:ки среди? 

НвобНИСЛеНО намираме ние 
фокарването на електрическите 
кици отъ задъ гробищата по евкси-
юградското шосе, защото частьта 
)тъ шосето между търговската ака-
;емия до Шокара е останала нео-т 
ветлена. Констатираме само факта, 
I питаме: не може ли съ 2—3 лампи 
1а се осветли и тая часть? 

Писано и писано много пжтиза 
габиранта, който сжществува въ 
топанството ни. Голема неразбория. 
5аявления подаватъ ли еж, отиватъ 
>тъ № на № и най-после изчезватъ. За-
1равятъ, где е подадено. Въ една 
редена община, това не се случава. 

Урегулирането на ул. „Гургу-
лята зепочна най-после. Дали по 
стопански начинъ или посредствомь 
предприемачъ, това за насъ не важи. 
Благоустройството на единъ градъ, 
по техническите лица, почва отъ ни-
велиранието на града. Попобно ни-
велйрание ние немаме, и следова
телно дава се нивелация, както 
скимне- Минувачите по казаната у-
лица се удивляватъ на ума на разни 
инжинери, които съ дали недавна 
една нивелация и еж построени зда
ния, а сега се дава друга нивелация, 
зданията оставатъ подъ низела, или 
надъ нивела. Зданията подъ нивела 
рискуватъ да се затулятъ Собстве
ниците на тия здания иматъ основа
ние да търсятъ вреди и загуби отъ 
общината. Нема ли още другъ де-
фектъ тая улица. Нека внимателно 
разгледатъ улицата, нивелацията и 
ще я намерятъ. Безъ да сме тех
ници, виждаме я. 

Канализирането на ул. ,27-й 
Юлий" е недовършено, а кметътъ 
обяви въ писменното си изложение 
до общ. съветъ при внасяне сегаш
ния бюджетъ, че канализацията на 
ул. „27-й Юлий" е свършена. Това 
не е истина. Защо не се довърши 
тая часть отъ площадъ „Екзархъ 
Иосифъ" до „6-й Септемврий"? •— 
Какви пречки има? Единъ кметъ на
реди отъ тая сжща часть да се из-
вадятъ каманигв отъ едната страна 
по улицата отпреди 15 години, и 
остави улицата така. Другъ кметъ 
пъкъ сега остави същата часть безъ 
каналъ. И до кога? Не може да се 
върши работа по тоя начинъ. Некои 
отъ стопаните на тия къщи по тая 
улица иматъ помийни ями, а-други 
не. Гостилниците кжде хвърлятъ по
мията? Санитарната власть позаин-
тересува ли се? — Ето защо налага 
се дългъ на техническата власть да 
довърши канализацията на тая часть 
сега още, до като не е свършенъ 
строителния сезонъ. 

Пакъ лични карти. До кога 
ще продължава, питатъ гражданите, 
тоя въпросъ за личните карти? Не 
стигатъ ли издаденигв до сега лични 
карти? Не стигатъ ли тия разходи, 
направени до сега отъ гражданите, 
ами се иска сега пакъ разходи. Об
щинското управление щело ,да из
дава сега личните карти. Защо ? 
Ние знаемъ че личните карти ин-
тересуватъ само полицията. Да на 
речемъ нещата съ собственото имъ 
име: приходътъ да се прехвърли 
върху общината. Ето кжде е загад
ката. Общината се нуждае отъ пари. 
Гражданите могатъ да роптаятъ, но 
цинцарската политика е всесилна. 

По кой законъ става това? питаме. 
Напълни ли разни малчугани 

изъ лозята и вършатъ кражби на 
грозде, ябълки и пр. Нема ли пада-
ри, нема ли власть, която да огра
ничи тии пакостни лица и освободи 
лозята отъ т-вхните золумлуци. Могатъ 
ли да се грижатъ стопанските среди 
за това? 1о е чуждо за ГБХЪ, ТБХЪ 
не ги боли. Лозята еж на коренните 
жители. Мислимъ, че е разбрано. 

Едно печатно отворено 
ПИСМО се получи въ редакцията, 
въ което се изнасятъ лоши сведения 
за учителите отъ II Варненска про
гимназия и за инспектора Д-ръ Ча-
кжровъ. Писмото, подписано отъ 
Д-ръ Д. Гиневъ и М. Н , не може 
да не интересува Варненското граж
данство, защото въ него се засяга 
остро училищната власть въ града 
и се хвърлятъ упреци върху рабо
тата на учителския персоналъ при 
II прог. Но засегнатите училищни 
органи мълчатъ и не излизать да 
дадатъ своя отговоръ. < Въ интереса 
на градските ни училища това се 
изисква отъ гвхъ. 

За водата и електрическото о-
светление на Добруджанския квар-
талъ, се разправятъ много некрасиви 
работи. Не можемъ да разберемъ 
защо водата не се прокара по глав
ната улица, да могатъ всички да 
черпатъ вода, а се прекара въ дола? 
— Защо крайните квартали нематъ 
електрическо осветление? — И тука 
ли партизанщината играе роль? — 
Стига тая партизанска злоба, да съ

ска въ стопанството! Нема ли край, 
казваме ние, тия деления на наши 
и ваши? Какъ може едно стопанство 
да бжпе майка на едни, а мащеха 
на други, когато всички граждани 
еж членове еднакви на това сто
панство? 

До кога! Много оплаквания има 
противъ общината, че не изплащала 
заплатитв на много служители, кои
то били отдавна уволнени-отъ 1919 
до 1922 г. Не знаемъ причините за 
това неплащание, но предполагаме— 
недобри причини. Не верваме преч 
ките да еж отъ тешическо естество. 
Мислимъ, че общината не, може въ 
дадения случай да бжде майка и 
мащеха къмъ своите служители. Над
ничарите редовно получаватъ над
ниците си. Безъ коментарии. 

Да не се перчатъ. Хвалатъ 
се некои лица отъ стопанските об
щински среди, че еж построили е-
лектрическа мрежа по евксиноград-
ското шосе и рколностьта. Никой не 
не отрича построяванието. Похвално 
е. Но пита се: отъ чии средства? — 
Отъ общински или отъ частни? 
Отъ общински, не, защото въ бю
джета нъма такъвъ разходъ. Разхо
дите еж направени отъ частни граж
дани, които иматъ кьошкове и еж 
внесли взаимнообразно около сто 
хиляди лева. По тоя начинъ, всеки 
знае да работи и на чуждъ гърбъ 
да сбере слава. Сметките впослед
ствие ще се уредятъ. По сжщия 
пжть се върви и за „китона". Това 
се нарича по „стопански начинъ", 
т. е. просия съ пандахуза. 

Въ Франция И у насъ. Фран
ция — страната на цивилизацията, на 
културата — може да служи за при-
меръ на всички. Тамъ не злоупо-
требяватъ съ положението си сто
панските среди. Общинските пре
возни средства служатъ само по 
служба, а не за частни удоволствия 
— превозвание на семейства, на при
ятели на разходка. За частни раз
ходки управниците наематъ частни 
таксита, и не си служатъ съ общин
ските. А у насъ, какъ е? 

АДВОКатскиТБ писалища на г. г. 
Ж. Жековъ и Димитъръ Янакевъ се 
преместиха отъ ул. жгълъ Шумен
ска и Чирпанска, на ул. Чирпанска, 
срещу Окржж. учил. инспекция. 

За ВОДИТВ* Въпросътъ за водо
снабдяването на града не е новъ, 
той е отдавнашенъ. Нека стопански
те среди си направятъ малко трудъ 
да поразровятъ прашната архива на 
общината, гдето ще намерятъ какво 
всички общински сьвети еж се зани
мавали съ тоя жизненъ за гражда
ните въпросъ. Посочени еж всички 
известни извори, за които днесъ се 
говори. Следователно, не е заслуга 
на днешнитъ стопански среди, да 
искатъ да се хвалятъ. 

Малко скромность 1 
Намираме разиграването на меч

ки отъ котленски или карнобатски 
цигани изъ улиците за некрасиво. 
Грозно впечатление произвежда туй 
разиграване, което е съпроводено 
съ изтезавание на животното. Мис
лимъ, че полицейските власти' не 
следва да разрешатъ това на цига
ните. 

„Народно Здраве" 
Подъ горното заглавие нашия съ-

гражданинъ г-нъ Д-ръ Кирилъ Иор-
дановъ е почналъ да издава месечно 
списание подъ горното заглавие за 
борба съ народните болести и здра
вна просвета. Горещо препоржчваме 
горното списание на читателите ни. 
Годишната цена е 75 лв. Адресъ: 
Д-ръ К Иордановъ булевардъ „М. 
Луиза" 34. 

Записвания се приематъ и въ дру
жествената канцелария »Варненски 
Коренякъ", 

Постъпления въ арх. музей 
п р е з ъ М. августъ. Варна: Ил. П. 
Даскаловъ — 125 тома книги, по
вечето стари; Д-ръ Г. Свраковъ — 
книгата: „Нашите Черноморски при
станища Варна и Бургасъ"; два ста-
ровременни големи глинени кюпа 
отъ двора на покойния,Григорияди. 

Бр. 6. 

Шумен*: Иор. Господиновъ: книгата 
„Преславъ, минало, старини". Коз-
луджа: Щ. Параскевовъ, В. Ивановъ 
и В. Щеревъ — разни монети. Ку-
ванлъкъ: П. Коларовъ — пиренчена 
плочка съ асирийски изображения. 
Гюндогду: Ст. Пенева — металически 
герданъ. Кара-Хюсеинъ: Ст. Д. Кола
рова — кожанометалически коланъ 
и поясь. Дружеството сърдечно бла
годари на дарителите. 

Презъ М. Септемврий Варна. 
Ст. П. Хареевъ - камененъ печатъ 
отъ пръстенъ и три монети; Попков-
никъ Соларовъ книгата .Поучения 
за войника-гражданинъ"; И. Мицовъ 
шесть камъка игри на природата; 
Хр. Мирски — фотографии на разни 
д4йци и глинена лампичка; Ив. Же-
левъ — медна монета Аврелианъ и 
Н Т. Стоянова — разни етнографски 
предмети преди освобождението: 
сандъкъ, куфаръ, 2 чанти, ножица, 
напръстници, кантаръ, 2 мерки, 3 
картини и търговски тевтеръ. с. Гьок~ 
киларъ Я. Миховъ - сребърна монета 
Гордианъ III, с. Кара Хюсеин*. Ж. 
Антонова — медна гривна и женски 
украшения, с. Таптък*. Н. Муртовъ 
фрагментъ отъ мраморенъ канителъ 
с. Галата Зл. Калинова — икона. с. 
Кутлу-бей С. Иордановъ—бронзово 
украшение, с. Рускаръ—Сг. Констан-
тиновъ —златни обици (дадено въз
награждение). Дружеството изказва 
благодарность на дарителите. 

Приветствия. По случай пат
ронния праздникъ на дружеството 
ни, последното е получило привет
ствия отъ Варненската община, отъ 
представителя на комитета за рус
ките бежанци и отъ „Музей и ар-
нивъ руеский зарубежной жизни". 
Изказваме сърдечна благодарность 
на горните институти за любезните 
приветствия и благопожелания. 

Разширение иа приморска
та градина. Тоя въпросъ е зани-
мавалъ увовете на бившите общин
ски съвети, които не еж могли да 
дойдатъ до никакви положителни 
резултати. Това се отдава на много 
причини отъ църковно и междуна
родно естество. Тия причини и до 
днесъ сжществуватъ. Те не еж от
странени. Мислятъ ли днешните сто
пански среди да разрешатъ тоя за-
плетенъ въпросъ? Какво искатъ те? 
Искатъ ли да разширятъ примор
ската градина и защо? Каква необ-
ходимость налага това? Искатъ да 
тжпчатъ свещенната традиция на 
коренните жители, на гражданите? 
Какви скжпи връзки иматъ те въ 
тая свещенна сграда? Какви мили 
спомени? Това за тия стопански сре
ди е чуждо, и следователно не ги 
боли. Никаква нужда нема за раз
ширение на приморската градина. 
Тя е достатъчна за днешното насе
ление. Разширете я къмъ кжщата 
на Асарето, за което има вече ре
шение, а това разширение ще бжде 
достатъчно. Тия стопански среди да 
не се занимаватъ съ въпроси на 
външность, на парадъ, на удовол
ствие, а да се занимаятъ съ въпроси, 
които еж актуелни: за поминъкъ на 
бедните граждани, за намирание 
работа на безработните. Въпросите 
на парада, на външность и пр. еж 
въпроси лесни, и не изисватъ много 
главоломение. Както се вижда, тия 
стопански среди не искатъ да се за
нимаватъ съ тия трудноразрешими 
въпроси, а гледатъ какъ да блъст-
натъ съ творчество лесно и нетрудно. 
Това, обаче, не прилега на тия среди, 
натоварени да управляватъ стопан
ство, и ако еж некадърни за тая ра
бота, нека запратятъ тоягата на об
ществения си пжть въ мжтните води 
на варненското езеро. За това треб
ва чувство на себеуважение. 

Рекламирайте 
работата си чрезъ в-къ 

«ВАРНЕНСКИ КОРЕНЯКЪ" 
съ това ползувате себе 
си, помагате на вестника. 


